
Kallid üliõpilased,
teenistujad ja  õppejõud!

Peatselt saabub uus, 1961. aästa. Möödunud aastat ise
loomustavad meie maa suured saavutused rahvamajanduse, 
teaduse ja kultuuri arendamisel. Suurepärased on nõu
kogude inimeste tagajärjed võitluses rahu eest kogu maa
ilmas.

Ka meie instituudi kollektiiv töötas pingsalt ja andis 
oma osa uue ühiskonna ülesehitustöösse.

■Tervitame instituudi kollektiivi algava aasta puhul! 
Rakendagem uuel aastal kogu oma energia loovaks üles
ehitustööks! Olgem tublid kommunismiehitajad/
' Head uut aastat, seltsimehed!
EKP TPI BÜROO 
ELKNÜ TPI KOMITEE

TPI DIREKTSIOON
TPI AMETIÜHINGUKOMITEE

ASTUDES AASTASSE 1961
1960. aasta läheb Tallinna Polütehnilise Instituudi ajalukku  

rea oluliste tulemustega. Sellel aastal tehti algust instituudi 
uute hoonete kompleksi ehitustöödega, millest esimeseks sam 
muks on suure ühiselamu ehitamine. Aasta lõpuks sai instituut 
enda käsutusse uue õppehoone, kuhu 1961. aastal paigutatakse 
energeetika ja  mehaanika teaduskonnad. K a instituudi raam atu
kogu võib töötada normaalselt uutes teenendamisruumides. T äht
saks sammuks instituudi töö korraldamisel kujuneb äsja valminud 
TPI trükikoda, kus juba 1961. a. hakatakse hulgaliselt trükkima 
loengukonspekte ja  muud õppetööks vajalikku m aterjali.

Uusi edusamme saavutati õppe- ja  kasvatustöös. Tunduvalt pa
ranes tootmistöö organisatsiooniline ja  sisuline külg. Meie üli
õpilased võitsid kogu vabariigi töötajate tunnustuse oma heade 
töö saavutustega tsemenditehase «Punane Kunda» ehitustöödel.

Häid tulemusi võib samuti märkida teadusliku uurimistöö rin 
del. Meie ehitusmaterjalide uurijad rõõmustasid kogu kollektiivi 
silmapaistva tulemusega — uue kõrgeväärtusliku tsemendiliigi 
tehnoloogia väljatöötamisega. Hinnatava panuse andsid meie ehi
tajad  laululava konstrueerimisel ja  ehitustööde juhtimisel. Silm a
paistvaid tulemusi on samuti elektrikutel uute magneetiliste pum
pade konstrueerimise ja  uurimise alal. Keemikud töötasid välja  
uusi põlevkivikeemia tooteid ja  juurutasid neid tootmisse. Uusi 
tulemusi saavutati põlevkiviküttel töötavate katelseadmete uuri
misel. Võiks veelgi loetleda paljusid huvitavaid töid, millega T P I  
kollektiiv andis oma panuse seitseaastaku ülesannete täitmiseks,

1961. aasta ootab meilt aga veelgi ulatuslikumaid saavutusi. Uus 
aasta on meie instituudi kollektiivile eriti tähtis, kuna septembris 
möödub 25 aastat Tallinna Polütehnilise Instituudi asutamisest. 
Instituudi juubeliaasta kohustab meid kõiki andma oma väärikas 
panus õppe-, kasvatus- ja  teadusliku töö uueks tõusuks.

Teaduse ja  tehnika kiire areng nõuab õppetöö tunduvat täius
tam ist ja  reorganiseerimist. Teoreetiliste kursuste ja  laboratoor
sete tööde sisu tuleb täiendada, tuues nendesse senisest rohkem  
autom aatika ja  telexnehaanika elemente, tutvustades üliõpilasi 
uute materjalidega, aatomienergia kasutamisega rahvam ajan
duses jne.

Instituudi ülesanded laienevad eelseisval aastal võrreldes seni
sega veelgi. Uute üliõpilaste vastuvõtt ulatub 1500-ni. Seniste eri
alade kõrval avatakse vastuvõtt mõnedel uutel erialadel, kus v aja
dus inseneride järgi on rahvamajanduses muutunud eriti te ra 
vaks. Uue üritusena hakkavad instituudi juures töötama alalised 
kvalifikatsiooni tõstmise kursused vabariigi inseneridele, kust võ
tab  osa üle kuuesaja kursandi.

Olulist tõusu peame saavutama ka kasvatustöös. Meie instituudi 
suurepärane üliõpilaste kollektiiv ei või sallida enda ridades 
veel esinevaid mõningaid liikmeid, kes suhtuvad vastutustundetult 
tootmistöö ülesannetesse ja  õpingutesse ega soovi anda omapoolset 
panust meie ühiskondlikesse üritustesse.

Nõukogude Valitsuse ja  Kommunistliku Partei poolt on meie 
instituudile antud suured materiaalsed võimalused ja  usaldatud 
vastutusrikkad ülesanded inseneride ettevalmistamiseks ja  tea
duslikuks uurimistööks.

Tervitan instituudi üliõpilasi, õppejõude ja  teenistujaid algava 
1961. aasta puhui ja  soovin edu töös ja  isiklikus elus.

Prof. A. .AARNA,
Tallinna Polütehnilise Instituudi direktor

Meie intervjuu diplomand Maila Vägiga
Vana aasta viimastel päevadel 

külastas meie reporter keemia
hoonet, et vestelda keemikute- 
diplomantidega. Ta leidis diplo
mandi Maila Vägi laboratooriu
mist.

Ja nüüd lühidalt nende jutu
ajamisest.

R e p o r t e r :  Mida te peate
tähtsaimaks sündmuseks TPI elus 
mööduval aastal?

M a i l a :  TPI uue korpuse
ehituse algust Mustamäel.

R ep o r t e r :  Kuidas möödus
viimane semester ja eksamid?

Ma i l a :  Viimast semestrit
võib pidada suhteliselt kerge
maks eelmistest, kuna loenguid 
ja praktikume oli vähem kui eel
mistel aastatel. Eksamid möödu
sid üldiselt hästi.

T o i m e t u s e  v a h e m ä r 
kus :  Poleks liigne mainida, et

Maila oma tagasihoidlikkuse tõt
tu ei nimetanud, et ta eksami- 
hinneteks olid ainult viied.

R e p o r t e r :  Milline on teie 
diplomitöö teema ja kust kogute 
selle jaoks materjali?

Ma i l a :  Diplomitöö teemaks
on «Põlevkivi uttevee difenoolide 
kasutamine plastifikaatorite toot
miseks ja katseseadme projektee
rimine». Materjali töö teostami
seks _ kogun põhiliselt kütuste 
keemilise tehnoloogia laboratoo
riumis prof. A. Aarna juhenda
misel. Uue aasta jaanuaris sõi
dan nädalaks Kohtla-Järvele, et 
tutvuda kohapeal uttevee saa
mise protsessiga.

R e p o r t e r :  Soovin teile head 
vana aasta lõppu ning uue algust 
ja palju jõudu diplomitöö teos
tamiseks ja kaitsmiseks.

M a i l a :  Tänan.

Pääsmeid võib osta 
instituudist

Ametiühingukomitee korral- 
udusel hakati tänavu meie 
instituudis levitama pääsmeid 

kõikidele teatrietendustele ja 
Eesti Riikliku Filharmoonia 
kontsertidele.

Piletite müük toimub raama-, 
tute müügilaua juures.

Filharmoonia kontsertidele on 
võimalik osta pääsmeid igal nel
japäeval kella 72.30—14.30.

Alates detsembrikuu teišest 
poolest, on võimalik samast ko
hast muretseda ka teatripileteid. 
Nimelt igal teisipäeval kella 
15—17 müüakse pääsmeid kõiki
de Tallinna teatrite etendustele 
(samuti perifeeriateatrite küla
lisetendustele).) Samas võetakse 
vastu ka eeltellimusi,

S. PIKA



Tihedamaks side eluga SAAVUTATULT EDASI
Hiljuti toimus Moskvas üle 

liiduline kõrgemate tehniliste 
õppeasutuste komsomoli- ja ame
ti ühinguaktiivi nõupidamine seo
ses NLKP Keskkomitee juuli
pleenumi ja ÜLKNÜ Keskkomi

tee V m  pleenumi otsustega 
NLKP X X I kongressi otsuste 
täitmise käigust tööstuse ja 
transpordi arendamisel, teaduse 
ja  tehnika uusimate saavutuste 
juurutamisel tööstusesse.

Nõupidamisel esinesid ettekan
netega teaduse ja tehnika saa
vutustest ning edasistest pers
pektiividest, kommunistlike noor
te ja noorte ülesannetest võitlu
ses edasise tehnilise progressi 
eest akadeemik Nesmejanov, 
NSV Liidu Kõrgema ja Keskeri
hariduse ministri asetäitja sm.
Paluhhin, ÜLKNÜ Keskko
mitee I s^krpt^»* sm. Pav

lov, rea instituutide, tehaste ja  
«organisatsioonide komsomoliko- 
■liteede sekretärid ning ameti
ühingukomiteede esimehed. Va
hetati kogemusi selle iile, kui
das kõige paremini aidata kaasa 
püstitatud ülesannete lahenda
misele.

Kõrsrema. Vool* komsomoliorga
nisatsiooni ülesandeks on kasva
tada aktiivseid võitleiaid tehni
lise progressi eest. Sratada üli
õpilastes konfio-
leksse la m°h-
lanisflP’,!wlISft- ♦eh*to,»»e«nliste 
protsess5 ülesan
nete, t°a^nse '•> tehnika uot- ha
rude tundmaõppimise, rs*ts5ona- 
liseerimise ja leiutustegevuse 
vastu.

Laia tööpõldu nendes küsimus
tes kab+iõTnatü1* Üliõpilas
te Teaduslik Ühing. Meie insti
tuudi teaduskondade komsomoli
organisatsioonidel on vaia pöö
rata senisest suuremat tähelepa
nu ÜTÜ abistamisele ja kiirema
le reorganiseerimisele. Ei saa su
gugi rahule jääda mehaanikatea- 
duskonoa (sekretär E. Jakon) ia 
energeetikateaduskonna (sekretär 
3L parts) komsomolibüroode pas
siivsusega teaduskonna ÜTÜ va
limiskoosolekute ettevalmistami
sel. Halvasti on tööle rakenda
tud komsomoli eršalakomisjonid 
keemia-ma eteaduskonna s (sekre
tär R. Kristjuhan). ÜTÜ sekt
sioonide moodustamine erialaka- 
teedrite juurde on komisjonide 
üheks põhiülesandeks. Häid tule- 
musi on instituudis saavutatud 
üliõpilaste osavõtul kateedrite 
uurizrd^iöödes. A <•«*»■«»» ira 

seks sellele on loodavad üliöni- 
laslaboratooriumid keemia-mäe- 
ja  ehitusteaduskondad.es. Kah
juks suhtuvad veel mõned õnue- 

" jõud lüga nessimisflikulf sellesse 
töövormi. Oleks vaja julgemalt 
usaldada üliõpilasi. Vaia on ra
kendada ka ÜTÜ erialaringiõe 
tööd rohkem tööstusele vajalike 
probleemide lahendamisele, tu
gevdada sidemeid tehastega, haa
rata kaasa ringide töösse tehas-

- tes töötavaid I kursuse, õh
tuse ja  kaugõppe osakondade üli
õpilasi, abistada töölisi ratsiona- 
liseerimis- ja leiutustegevuses. 
Headest tulemustest šeflussuhetes 
eriala — tehas, õpperühm — 
tsehh rääkisid nõupidamisel 
Magnitogorski Metallnr ihakom

binaadi ja  rea instituutide kom- 
somolikomiteede sekretärid. Sel
liste šeflusvahekordade loomise
ga on vajalik alustada ka me*e 
instituudi komsomoli eriaiako- 
misjonidel koos ÜTÜ ringidega 
ja erialakateedritega ning anda 
otsustav ülekaal üliõpilaste tea
duslikele töödele, mis lahenda
vad otseseid tootmisülesandeid 
tööstuses.

Alates uuest aastast lõpetavad 
tootmistöö tehastes ja ettevõte
tes II kursuse üliõpilased. Kom
somoli erialakomisjonidel ko^s 
kateedritega, on vala nende üli
õpilaste noolteistaastase töö jook
sul juurdunud sidemeid kasutada 
šeflustöö elavdamiseks tehaste
ga. oskuslikult rakendada nende 
üliõpilaste nraktüise töö lrng®- 
musj. Üliõnilaste kaa.sa.hi tehaste 
isetegevu slike konstruktnehöreo - 
de loomisel, nende töö a h i s t a m i 
sel. tehnilise p ro p a g a n d a  lähivü- 
misel, võõrkeelse k’riamdn«e tõl
kimisel la uute progreosÜTrse+e 
töömeetodite viimisel Seflusaluse 
tsehhi - tehase iga tööliseni, on 
teretulnud ja vaialfk.

Laialdase levUm tehnilistes 
kõrg-emates koolides on saarmcl 
nPõpilaste kon«truktorhür e 
töövorm. Enamikus instituutides 
töötab ÜKR edukalt töösttio« meh
haniseerimisel ja automatiseeri
misel esinevate probleemide la
hendamisel. Selhsefd probleeme, 
millede lahendamisega tuleks5d 
edukalt toime üliõnijased ta k”S 
abi on vajalik, esineb palju ka 
Tallinna, eriti väiksematel ette
võtetel.

TPT ÜTÜ nõukogul, koos me- 
haanikateaduskonna komsomoli- 
bürooga on vaja, otsustavalt la
hendada ÜKR loomise küs?m”s, 
TPI uurimfasektoril aga leida 
võimalused nende tööde vnrnrs- 
tamiaeks. Olukord, et TPI-s on 
rohkem tehnolooge kui konst
ruktoreid ei likvideeri UKB loo
mise vajadust. Ei saa nõustuda 
mõnede seltsimeeste seisukohaga, 
et tlKR jt. uute töövormide ra
kendamine on formaalne üritus, 
et hhtsalt midagi teha.

õppetöö seostamisel prakti
liste tootmisüi esann ete lahenda
misega ei ole veel kasutatud 
kõik võimalused kursuse ja din- 
lomiprojektide teostamises prak
tilistel teemad»»!, mis läheksid 
otseselt tootmisse, lahendaks5d 
konkreetseid tööstusele vajalik
ke probleeme, õnneriihma kom- 
somoligrupnidel tuleb võtta s5in 
eeskuin ln<=ener-ökonoomika eri
ala üliõpilastelt, kus kursuse
projektid teostatakse üliõpilaste 
endi poolt tööstuses valitud tee
madel, On vaja ise leida töö ja

võimalused abistada konkreetselt. 
Tuleb saavutada, et lahenda
taks enamus diplomiprojektidest 
otseselt tööstusest saadud teema
del. Seda mõningal juhul tehak
segi. Nii teostati ehitusteadus- 
konnas sanitaartehnika erialal 
kõik ja autoteede erialal 10-st 5 
diplomiprojekti. Tööstus- ja tsi
viilehituse erialal oli aga 41-st 
diplomiprojektist praktikaga ot
seselt seotud, ainult 4. Kindlasti 
on ka siin võimalusi projekteeri
da konkreetset hoonet või elamu- 
tüüpi, mis võetaks ehituses ot
seselt kasutusele.

Üliõpilaste tööstuspraktika väl
tel lahendatakse üliõpilaste poolt 
paljusid tööstuse kitsaskohti. 
Kaugeltki ei ole aga kõik üliÕpil- 
lased rakendunud sellesse kasu
likku töösse. Komsomoli gruppi
del on vaia koos tehaste komso
moliorganisatsioonidega leida jõu
kohane ülesanne tööstusest igale 
üliõpüasele-praktikahdile. Tuleb 
Iga üliõpilane saata praktikale 
komsomoli lähetuskirjaga, mitte 
ainult tööpingi taha, vaid ka 
inseneriülesand ega.

Aktiivne osavõtt rahvamajan
duse tähtsamate obiektide ehitu
sest, võitlus ehitustempo kiirenda
mise eest on iga komsomoliorga
nisatsiooni. iga noormehe ja neiu 
auasi. Instituudi üliõpilased töö
tasid hästi komsomoli löökehitu- 
sel «Puin»pp Kunda». Insti

tuudi kollektiivil, eesotsas ehi- 
tusteaduskonna komsomoliorga
nisatsiooniga, on vaja samasugust 
entusiasmi näidata ka TPI uute 
hoonetekompleksi ehitamisel. On 
vaja leida maksimaalseid võima
lusi üliõpilaste suunamiseks töös
tuspraktikale seiiseaastaku löök- 
ehitustele.

Üliõpilaste osavõtul tegelikust 
tootmistööst ja  tootmisnrohlee- 
mide lahendamisest ei tohi kõr
vale jätta kasvatustöö küsimusi. 
Ei saa lugeda õigeks rea insti
tuudi III ja  IV kursuse päevase 
osakonna üliõpilaste . töötamist 
tehases praegusel kujnl. Olles te
hases üliõpilased, instituudis töö
lised. ei võta enam lus
osa kummagi kollektiivi ühis
kondlikust elust. Ei ole õige stat
sionaarse õppevormi samastami
ne õhtuse või kaugõppe vormi
ga. Töötamine otseselt tehases 
on õigustatud vaid vastavalt 
kooskõlastatud õppeprogrammi 
puhul, õpperühmade komsömoli- 
gruppidel tuleb tõsiselt kaaluda 
iga rühma liikme töötamist õpin
gute kõrval ja nõustuda sellega 
vaid üksikutel erandjuhtudel.

ELKNÜ TPI komitee, teadus
kondade büroode, õpperühmade 
komsomoli gruppide ja teaduskon
dade erialakomisjonide ülesan
deks on teha kõik, et iga komso
moli grupp saaks elavaks võitlus- 
võimeliseks kollektiiviks, mis on 
tihedalt seotud kõigi meie elu 
probleemidega.

K. ÕUN,
ELKNÜ TPI komitee sekretär

Aasta lõpp tõi TPI Spordiklu
bisse, aga ka kogu meie spordi- 
lasperre ridamisi rõõmustavaid 
tulemusi: instituudi korvpalli
meeskond saavutas Eesti N SV  
karikavõistlustel I koha. See oli 
väärikas Hsa Tallinna korvpalli- 
karikavõitja tiitlile. Meie maad- 
lusmeeskond saavutas väärtusli
kud võidud Leningradi Tehno
loogilise Instituudi võistkondade 
üle tagajärgedega 6:2 ja  5:3.

Aasta lõpul rikastus instituudi 
spordiklubi kahe uue m eister
sportlase võrra. Nendeks olid 
mehaanikateaduskonna üliõpila
sed Valdur Aret ja Jüri Veider- 
maa. Nemad on lisaks tänavu 
«sündinud» meistersportlastele 
Valev Aluveele, Georg V assiljevi
le ja Valdu Suurkasele. K okku  
on meil praegu 13 m eistersport
last.

TPI Spordiklubi järgusportlas-

                            te plaan ületati. Käesoleval aas-1 
tal valmistati ette 5 meistersport
last, 47 esimese järgu, 81 teise  
järgu ja  118 kolmanda järgu  
sportlast. TP I Spordiklubi liik 
meskond kasvas tänavu 241 uue  
liikm e võrra. Seega on spordiklu
bi liikm ete üldarv tõusnud  
631-ni.

Lõppenud on T P I karikavõist
lused korvpallis, valitud uued  
sektsioonide juhatused, toim u
nud spordiklubi pidu ja  m itm ed  
m uud üritused. Need saavutused 
ei tohi aga olla pehm eks pad-  
jaks uue aasta uinakuks, vaid  
hüppelauaks veelgi parem atele 
saavutustele.

Selleks head uut aastat ning  
jõudu ja               edu tegijatele, toeta
jatele, korraldajatele!                        

R. ÜKSVÄRAV,
TPI Spordiklubi esimees

Töö   elavamaks

KEEM IKUD EKSAM ITE EEL'
Tundub, et pole kuigi palju 

aega möödunud sellest kui 
käisime üldlaulupeol ja  töötasi
me «Punase Kunda» ehitusel. 
Aeg on möödunud ruttu. Eksa

miteni on jäänud vaid mõned 
päevad. Kuidas on siis olukord 
meie põhilises töös, õpingutes? 
Selline mõte tuleb pähe igal 
sammul — raamatukogudes näeb 
üliõpilasi märksa rohkem .kui 
varem, omavahelised .jutud käi
vad eranditult koduste tööde, 
projektide ja  igasuguste arves
tuste ümber.

Nagu näitavad faktid, on alga
va eksamisessiooni eel olukord 
keemia-mäeteaduskonnas rahul
dav, kuid m itte kõiges. Kui V 
kursus (neil on eksamid nüüd 

fuba läbi) sai kergelt hakkama 
eksamitega ja  mõnes rühmas üle 
poolte üliõpilastest vastas eran
ditult viitele, ei ju lge seda Öelda 
teiste kursuste õpperühmade 
kohta. Paljudes õpperühmades 
esines hulgaliselt puudumisi. Se
da näitasid teatelehed ja  loengu
tel viibimise kontroll. Oli juhu
seid, kus auditooriumis viibis 
ainult veerand neist üliõpilas
test, kes seal pidid olema. See on 
mõtlemapanev.

Huvitav fakt sellest vallast oli 
massiline puudumine füüsikalise 
keemia Hefetor sm. T Sehml/ltY

loengutest. Ja  seda kolmandal 
kursusel, kus füüsikaline keemia 
on üheks^ neaaineks. Võib-olla 

olj siin süüdi see, et paralleelselt 
loengutega on praktilised tööd. 
mis tihti nõuavad m aterjali sel
geksõppimist enne, kui seda kuu
leb loengul, võib-olla ei olnud 
loengud küllalt huvipakkuvad. 
Kuid see kõik ei vabanda rohket 
puudumist.

Vahemärkusena olgu öeldud, 
et tavaliselt puuduvad need, kes 
selletagi on igal eksamisessioonil 
hädas.

Kui vaadelda olukorda prakti
liste tööde osas, ei saa eriti nu
riseda. On nähtud märksa hulle
maid olukordi. Paljudel üliõpi
lastel ön praktilised tood soori
tatud ja  arvestused ammugi 
kaes. Ainult üksikud, üsna vähe- 
sed, on rohkem hädas. Kahju, et 
selline olukord kordub jälle üh
tede ja  samade üliõpilastega.

Samasugused: sõnad . kehtivad 
koduste tööde jm. kohta.

Meie päevastest õpperühma
dest kõige noorem —  K - l l- s  tegi 
°^ia P^gelise esimese semestri 
küll läbi; kuid jä i kahjuks maha 
ette nähtud plaanist. Ei suude
tud omandada nõutud hulka ma
temaatikat, kuid ka teistes õp
peainetes ei ole olukord kõige 
hiilgavam. Liiga hiU« swaotnfi

et püstitatud plaan oli liiga kõr
ge. Oleks tulnud kas muuta tun
dide arvu kriitilisemates ainetes, 
võtta vanematel kursustel see 
rühm oma šefluse alla või kasu
tada mõnda muud viisi. Praegu 
aga — tagant järele — oleme 
kõik targad. Nähtavasti oleksid 
olnud siin õppimistingimused 
paremad, kui oleks olnud val- 
miskonspektid matemaatikas. Siis 
oleks saanud harjutustunde läbi 
viia palju rohkem, Matemaatikat 
ei saa aga õppida ilma harjutus- 
tundideta. Ka teistes ainetes 
oodatakse konspekte. Praegu
võib loota, et läbivõetud mater
jali ulatuses peaksid neil eksa
mid õnnestuma.

R. KRISTJUHAN

Kuu esimesel poolel toimus ame- 
tiühinguaktiivi seminar, kus lei
dis käsitlemist terve rida meie 
instituudi ametiühinguorganisat
siooni aktuaalseid päevaproblee- 
me. Seminar oli mõeldud kõigile 
T P I ametiühinguaktivistidele: 
komitee liikmetele, büroode liik
metele ja  rühmaorganisaatoritele. 
Kahjuks ei saa lugeda osavõttu 
seminarist küllaldaseks. Kuna se
minaril räägiti kõige rohkem bü
roode j a rühmaorganisaatorite 
tööst ja  ülesannetest, siis oleks 
tahtnud näha just nende rohke
arvulist osavõttu. Kõige vähem 
oli osavõtjaid energeetika- ja  me- 
haanikateaduskondade büroodest, 
millised olid esindatud ainult ühe 
büroo liikmega. Kiitvalt tuleb 
märkida insener-maj andusteadus- 
konna büroo peaaegu sajaprot
sendilist osavõttu, Keemia-mäe- 
teaduskonnast ei võtnud vaevaks 
külastada seminari isegi büroo 
esimees sm. Virkus.

Punase joonena jooksis semi
nari sõnavõttudest läbi kasvatus
töö küsimus. Juba alates kevad
semestrist antakse kasvatustöö 
paremaks organiseerimiseks seni
sest palju suuremad võimalused 
teaduskondade büroodele. V aja
duse muuta senist tööstiili tingib 
meie instituudi väga kiire areng. 
Pidevalt kasvab üliõpilaste arv, 
suureneb teaduslike tööde maht 
ja  ulatus, ikka enam hajutatakse 

, üksikud teaduskonnad ja  kateed
rid mööda linna. Selletõttu tuleb 
pidada otstarbekaks et büroode 
ülesanded ja  õigused teaduskon
na ulatuses tuleb tõsta komitee 
tasemele. Ametiühingukomitee ei 
saa kunagi olla nii kompetentne 
teaduskonna küsimustega kui bü
roo. On muidugi selge, et suu
rendades büroode osatähtsus tu
leb esitada palju suuremad nõu
ded büroo liikmetele ja  kogu 

teaduskonna ametiühinguaktiivile,
Kogu teaduskonna kollektiivi 

kaasatõmbamiseks ja  üksikute 
rühmade osatähtsuse suurenda
miseks jaotatakse alates kevadse
mestrist üleinstituudiliste üritus
te organiseerimine teaduskondade 
vahel. Siis võib juba anda ük

sikutele rühmadele konkreetseid 
ülesandeid ürituse ettevalmista
misel (ruumide dekoreerimine, 
kunstiline osa jne.). Sellise töö
ga saab haarata kogu teaduskon
na kollektiivi nii ürituse etteval
mistamise kui ka osavõtu osas. 
Kunstilise isetegevuse hoogusta
miseks võiks selliselt korraldatud 
üritus kujuneda juba kunstilise 
isetegevuse olümpiaadi eelvoo
ruks. Kahtlematult ühe teadus
konna poolt ettevalmistatud üri
tused muutuvad sisukamateks ja  
huvitavamateks senistest, millis

te organiseerimine lastis sageli 
üksikute seltsimeeste õlgadel.

Väga väärtusliku ettepaneku
ga esines töö elustamiseks õppe
rühmades insener-ma j andustea- 
duskonna büroo: korraldada sot
sialistlik võistlus üksikute õppe
rühmade vahel. Hindamine toi
mub ühtse süsteemi alusel, mis 
arvestab õppeedukusi, õppedistsi- 
' pliini, käitumist, osavõttu ühis
kondlikust tööst jne. Arvestuse 
pidamine jääb põhiliselt rühma
organisaatorite peale. Võitjaks 
tulnud õpperühma premeeritakse, 
näiteks, ekskursiooniga Küevi või 
mõnda teise kohta. .TPI direktor 
sm. A. Aarna märkis oma sõnavõ
tus terve rea kitsaskohti, millele;

ametiühinguaktiiv peab suunama 
oma tähelepanu. Peatudes ühis
elamute küsimusel kritiseeris d i
rektor teravalt ühiselamute nõu
kogude tegevust. Ühiselamute 
nõukogud pole saavutanud veel 
vajalikku töö taset, tihti esineb 
ühiselamute sisekorra reeglite
rikkumisi. Koskla tänava ühis
elamus läbiviidavad rühmaõhtud 
toimuvad väga madalal tasemel, 
esineb sageli lihtsalt labasusi. Üli
õpilaste vaba a ja  veetmise vormid 
õieti puuduvad, siin peab alga
tus tulema aktiivilt. Kahjuks
puuduvad veel vaha a ja  veetmi
seks, tähtpäevade tähistamiseks 

• jne. vastavad ruumid. On vaja 
ruume, et võiksid välja kujuneda 
vaba a ja  veetmise traditsioonid. 
Igati on vaja toetada üliõpilaste 
kohvik-klubi avamise mõtet Tal
linnas,

Poliitkasvatusliku ja  kultuur -  
massilise töö osas ei ole ameti
ühinguaktiiv senini kasutanud 

veel kõiki huvitavaid vorme. S e
da tööd ei jõua teostada üksinda 
komitee vastav komisjon. Töö 
otsustavaks parandamiseks on 
vajalik tihe side büroo vastava 
ala komisjonidega. Vähe on veel 
senini toimunud huvitavaid koh
tumisi nimekate kunstnike, kul
tuuritegelaste ja  teistega. Seina
lehtede osas on töö formaalse ise
loomuga. Meile on vaja vaimu
kaid .seinaleht! selliseid, et kõik 
neid ka loeksid.

Need, mida. siin on võimalik 
käsitleda on.muidugi üksikud se
minaril ülestõstetud külimuste 
ringist. Ülesannete eduka lahen
damise tagamiseks, mis seisavad 
TPI ametiühinguorganisatsiooni 
ees, on vajalik kogu aktiivi, kogu 
kollektiivi abi. Ilma selleta 

ei ole edasiminekut, on ainul j: 
paigaltammumine ja  nokitsemine.

Seminar täitis igati oma üles
ande.

L. PAAL,
TPI ametiühingukomitee esimees

Külalisel! 
konservatooriumist

H iljuti leidis aset vastloo
dud insener-m ajandusteaduskon
na korraldusel kohtum isõhtu T a l
linna Konservatooriumi üliõpi
laste ja  õppejõududega.

TPI üliõpilastele tüli külla kon
servatooriumi lavakunsti kateed
ri õppejõud Voldemar Panso koos 
oma õpilastega, kelledest paljud  
olid koosolijaile juba tuttavad te -  
levisioonilävastustest ja  film ist 
«Vihmas ja  päikeses».

V. Panso kõneles näitlejam eis
terlikkusest, selle saavutamisest 
ja tutvustas kuulajaid lavakunsti 
kateedri ajaloo ning üliõpilaste 
õppetööga. M eie instituudi m a 
jandusmeeste nim el võttis sõna 
üliõpilane A. Sokolov.

õ h tu  lõpuosas esinesid konser
vatooriumi üliõpilased ettekanne
tega. K ahju, et meie in stitu u d i 
kasvandikud passiivseteks jä id . 
Vabama Õhkkonna saavutamiseks 
oleks võib-olla õigem selliseid  
kohtum isõhtuid organiseerida 
väikese kohvilauaga. Siis vähe
malt jääb peoperemeestele m ul
je, et ka nemad on õhtu heaks 
kordam inekuks üht-teist teinud.

M. AJAOTS



,Näitleja Jo llerist" ja meist endist
Mõne aja eest oli meil võima

lus näha Tallinna Televisiooni- 
stuudio poolt loodud kunstilist 
filmi «Näilteja Joller».

Film võeti meie üliõpilaste 
poolt vastu väga mitmeti, vaata
mata sellele, et arutelul olid ar
vamused väga ühekülgsed. Kül
lap see tuli sellest, et olime alles 
filmi vahetu mõju all ega pol
nud jõudnud end pärast sellist 
elamust veel koguda. Ei osanud 
öelda seda. mida tundsime. Liiga 
palju tähelepanu pühendati kit
sele ja kraavile — kuid on see 
siis peamine? On tõsi, et kui film 
on autojuhtidest, kes ei oska rooli 
hoida, on kraavikaevajatest, kes 
ei oska kraavi kaevata, siis on 
seda valu näha. Kuid on igati 
põhjendatud, et rahvakunstnik 
viskab labidatäie mulda võib
olla mitte sinna, kuhu selle 
peaks viskama, sest tal ju puu
duvad vastavad kogemused.

Rääkida pool tilnd kraavist on 
väiklane, oh sama hea, kui õp
pejõud, võttes vastu riäiteks ma
sina elementide jproiekti, f ütleb: 
«Teil sellel leheküljel on üks 
täht valesti, võtke tagasi ja tehke 
ümber.» Samuti on lugu kitsest 
detail. Mitte kits ega kraav pole 
filmis peamised. See. kes häg? fil
mis ainult kitse, nägi kraavikae
vamist. nägi jnntPisf:. aga äi näi
nud Joller! otsin*'”*'! ehis ia 
kunstis, ei hämvd n01'̂  m-nraSM ia. 
kätsumtici. yrddfl tr di läbi elada, 
et end jälle leida, ei näinud Kutsi 
avarat ja Õilsat hinge, ei hämud 
nööre näitleia Virve suurt, tõelist 
kiihdu&üSt' kunstisse, see poleks 
tõesti palju kaotanud, kui ta

poleks üldse näinud «Näitleja Jo- 
lerit». Selliseid meie hulgas aga 
siiski on.

Mis siis õieti meeldis filmis? 
Oleks võib-olla palju öelda, et 
kõik meeldis. Kuid seda head, 
mis pani kaasa elama, oli palju 
rohkem kui seda, mis oleks või
nud teisiti olla.

Eriti haaras mind Rutsi kuju. 
Mitte alati ei mõista me sellise 
inimese traagikat, mitte alati ei 
suuda me ta nukravõitu lõbususe 
tagant näha hingesöövat muret 
Kuid ma ei taha sugugi öelda, et 
Ruts oleks nukker kuju. Ta on 
üks helgemaid ja rõõmsameelse- 
maid. kes suudab endas kanda 
ka lähenevat surma, suudab kõr
bemal seista igapäevasest väik
lusest. Ruts on raskustega võidel
des «kõva nagu raudnael», sõp
rade vastu on ta hell ja hoo
litsev. Kuid seda peab oskama 
näha, Rutsi tõelist mina peab 
otsima sügavamalt.

Rutsi osatäitjale, sm. Järvetile, 
tahaks öelda suure aitäh!, pole 
kerge ihängida inimest, keda 
neetakse veidrikuks, kes tegeli
kult on aga sügava ja puhta hin
gega. Jüri Järvetil on see aga 
suurepäraselt õnnestunud, tema 
Ruts on inimene kõigi oma vi
gade ja voorustega.

Väga meeldis ka Joller, kes on 
inba tundnud teatrist loobumise 
kibedust, kuid kes ei suuda sel- 

mõista oma viga, kes püüab 
leida oma käitumisele õigustust. 
Raske on tal uhkusest võitu saa
da ja kirjutada avaldus, et teda 
võetaks teatrisse tagasi. Kirjuta
mata ei saa ta aga jätta, teater

tõmbab ja meelitab vastupanda
matu jõuga. Eluvanker läheb va
hel kraavi ja on vaja tõsist tööd 
ja armastust, et sellest üle saada. 
Jolleril on suurt armastust kuns
ti vastu ja see aitab tal ka läbi 
sookraavide leida tee kollektiivi 
juurde, aitab leida ka ennast, 
mis on elus sageli kõige raskem.

Erutav on elu, mis õhkub fil
mist, see inimeste igapäevasus ja 
suurus, mis kisub kaasa ja pa
neb nutma ning naerma koos 
filmi kangelastega. Haarav on 
suur inimlikkus ja sisemine põ
lemine, millega Joller ja Ruts, 
Virve ja Maia elavad ja võitle
vad, haarav on inimeste kiindu
mus oma töösse.

Hämmastama paneb aga mõne
de meie üliõpilaste suhtumine 
filmisse. Oleme harjunud näge
ma, et kui kunstiteos ei suuda 
inimest erutada, siis on ta nõrk 
ia ebaõnnestunud, ei küüni oma 
ülesannete kõrgusele. Seekord 
peame tunnistama endi küündi
matust. Tahaks nendelt inimes
telt, kes rääkisid kitsest ja 
kraavist, joomisest ja teema^ak- 
tuaälsuse^, küsida, on nad ühe
gi maali ees mõttesse jäänud, on 
nad ühtegi muusipala kuulates 
liigutust tundnud, on nad ühtegi 
filmi vaadates unustanud, et li
nal on näitlejad?

Esimene esteetikaringi koos
olek näitas, kui hädavajalik see 
ring on, aga ta näitas ka kurba 
tõsiasja, et peame tublisti õppi
ma ja harjutama, õppima kuns
tile lähenema enne kui julgeme 
endile kedagi külla kutsuda.

TUU RIKSA (KT-53)

M eistersportlane V a le v  A luvee
Sellest on möödunud nüüd ju

ha üle kümne aasta kui Musta
mäe suusaradadel võis peaaegu 
igal päeval kohata väikest poisi
kest, kes koos teiste omavanuste
ga kihutas julgelt alla ka kõige 
järsemast mäenõlvakust. See oli 
muidugi väga tore, kuid siiski 
peatus ta pilk rohkem kui üks 

■'kord suurel hüpvetomil, kust sai 
nii pikki suusahüpveid sooritada

See oli Valev Aluvee, nüüdne 
NSV Liidu meistersportlane ja 
üks NSV Liidu paremikku kuu
luvaid suusahüppajaid-kahevõist- 

:lejaid.
Kes seda enam tövselt mäletab, 

'kas oli selles «süüdi» Valevi va
nem vend, kes tegeles suusaspor
diga, või. Mustamäel suuskadega 
■veedetud unustamatud talvepäe- 
vad, kuid juhtus siiski nii, ei 
ükskord läks kümneaastane Va
lev koos vennaga meistersvortla- 
■se Ilvese juurde treeningule. Siit 
saigi alguse Valev Aluvee sport
lasetee.

Algus oli muiduoi raske ja teh
tud määral ebahuvitavat, sest 
tüli ju teha palju suusahüppeid 
väikesest hüppetornist, omanda
da täielikult hüw etehm ka, enne 
kui võis proovida oma võimeid 
Mustamäe suurel huvpemäel. 
Kuid juba viienda- klassi õpila
sena õli seal vabariigi 'talispordi- 
hoodia Ifirmvöiülusiel võistlustu
les ka Valev Aluvee.- Seekord tal 
rr.idägi. nimetamisväärset saavu
tada ei õnnestv.nvd, aaa järgmi
sel, 7Q53. aastal oli tn Võrus Ees
ti NSV meistrivõistlustel kind
lalt seitsmes. Ja sellest ajast ala-

tes on Valev igal võistlusel olnud 
üheks kõige kardetavamaks kon
kurendiks kõigile tuntud suusa- 
hürvoajaile.

Pärast seitsmeklassilise kooli 
lõpetamist jätkusid Valevi õpin
gud ja sportlasetee Tallinna

Kommunaal-Ehitustehnikvmis. 
Siin tegeles ta ka kergejõustiku
ga, saavutades vnhariioi kooli
noorte svartakiaadil tubli kol
manda koha. kuid. põhialaks jäid 
siiski suusahüpped ia kahevõist
lus. Sellest ajast võib paremate 
tulemustena m,õhkida 1956. aastal 
Kimuskis üleWd.vlistel spordi
koolide esivõistlustel võidetud 
hinnatavat esikohta, ja Moskvas 
üleliidulisel kesk-eriõpveasuius- 
te talispartakiaadil saavutatud 
kolmandat kohta kahevõistluses.

Lõpetanud 1956. aastal ainült 
heade ia vä.aa heade hinne
tega tehnikumi, siirdus Valev 
aastaks tönl.e kom.pveMvahrikus- 
se «Karamell», aaa. .juba järgm i
sel aastal sai Valevist TPI Mp- 
hnnnikateaduskonna üli õpilane.
Koormus svvr°hes tunduvalt, 
kuid. õigpt. sporfJaat see ei kohu
ta. Ka Valev leidis aega nii õp
petööks kui ka spordiks. Tem.ast 
sai peagi üks mehaaniknteadus- 
kovnas parema Õppeedukusega 
vliõrtilasi ja TPI parim suusa- 
svnrtlane.

Kuid siis juhtus Valeviga eba
meeldiv lugu. Nimelt oli tal aru
saamatus komsomoliarvele võt
misega ja, kuigi selles oli suu
rel määral süüdi halb komsomo
litöö tehnikumis, määrati talle 
karm komsomolikaristus — vali

Ei jää tulemata tali 
ega suuskadele tee.
Varsti uksel seisab vali, 
vitsaraoga Näärimees.
Sõbrad, see ei ole nali, 
kui ta küsib: «Mis sul uut?» 
Pärjab vastust rõõm või hälin, 
tubli on, või napp su suut?
Võtad taskust aruande 
nägu naeratusest lai.
Julgel häälel ettekannet 
alustad, et kuula vaid!
Kevadel — kõik neljad-viied, 
suvel — Kundas kaasa lõid. 
Hiljem tööl kolhoosis nii, et 
esimehelt kiitust tõid.
Arvestused korras praegu, 
eksamid ei muret tee. 
Pallilahingukski aega 
tihtilugu leiad veel.
Oskuslikult aja jagad

toimetada saad kõik teod.
Aga kui vaid laiskled, magad. 
kavad põgenevad peost.
«Oled mulle meelejärgi, 
tuleviku telliseks!»
Vana märkmikusse märgib: 
oleks kõik vaid sellised!
Kas neid vähe, vaata ringi! 
On’s me noored saamatud? 

Enamik neist väärib kingi: 
lükati või raamatu.
Ja  see viimne:
loenguil tukkuv,
trammil rippuv,
läbikukkuv,
jooma kippuv, —
häbi tundku enda pärast,
parandagu end,
või — mingu ära!

ROOTOR

Meie juubilare detsembris
RICHARD LUTSAR

noomitus arvestuskaardile kand
misega. Valevit see rööpast välia 
ei löönud, vald ta tegi kõik, 
s elleks, et võiks auga kan
da kommunistliku noore ni
metust. Nüüd on Valev tun
tud kui TPI Spordiklubi suusa- 
sektsiooni esimees, kui eesrind
lane nn  õppetöös kui ka spordis, 
kui väga hea seltsimees.

Kõige edukamaks oli Valev 
Aluveele möödunud aasta, mil ta 
võitis Vordhtas 8 liiduvabariigi 
m.atškdhtumisel esikoha suusa
hüpetes ja täitis ühtlasi NSV Lii
du meistersportlase normi. Veel- 
ai rohkem võib hinnata üleliidu
listel meistrivõistlustel saavuta
tud kolmandat kohta. Seljataga 
on ka rahvusvahelised võistlused 
Leninqradis. kus konkurentsis 
selliste kuulsustega nagu saksla
ne Glass, soomlased Kärkinen ja 
Jursila jt., jäi kolmandast ko
hast puudu kõigest 6 punkti.

Võiks ju  veel nimetada, et 
Valev on kahekordne Eesti NSV 
kõrgemate koolide meister, et ta 
võitis Leningradis üleliidulisel 
üliõpilaste spartakiaadil mõle
mal alal neljandad kohad, kuid 
kõiki pika. sportlasetee jooksul 
saavutatud võitusid pole siin 
võimalik kirjeldada, sest Valevil 
on kodus diplomeid selline hulk, 
et võiks terve toa seinad katta 
ainult nendega. Ja  ega sel po
lekski suurt tühisust, sest prae
gu on Valevi enda arvates sport
lik vorm parem kui kunagi va
rem. Seega võib sellel talvel 
oodata veelgi paremaid tagajär
gi. Sellest muidugi Valev ise ei 
räägi, kuid ega ka NSV Liidu 
meistritiitli võitmine nole või
matu, kuigi teised NSV Liidu 
paremad käivad ülelüdulistes 
treeninglaagrites, Valev aga 
Peab ; Õppetöö tõttu treenima 
individuaalselt. See loomulikult 
nõuab väga tugevat tahtejõudu,' 
et käia igal hommikul üksinda 
treeninqül ja läbi joosta mit
meid kilomeetreid. Kuid tahte
jõudu Valevil juba jätkub.

Kogu TPI kollektiiv soovib 
meistersportlasele Valev Alu
veele vastupidavust murdmaara
jal, pikka-pikka õhulendu ja —■ 
veelgi rohkem meistritiitleid.

T. TAVETER '

Tähelepanu!
Ärge unustage, seltsimehed, et 

ajalehe «Tallinna Polütehnik» 
ajakirjanduslikkudele konkurssi
dele tööde viimaseks esitamise 
tähtajaks on 1. märts 1961. Se
nini ei ole üldse veel laekunud 
fotosid ega lüMinforsnatsiooni.

23. detsembril tähistas imele 
instituudi autoteede ja geodeesia 
kateedri õppejõud sm. Richard 
Lutsar oma 60. sünnipäeva. Ko
gu kollektiiviga õnnitleme teda 
selle suure tähtpäeva puhul.

Raske on öelda, niillal keegi 
hakkab armastama oma eriala, 
kuid juubilar seob esimest huvi 
geodeesia vastu päevadega, mil
lal ta eelkooliealise poisina puu
tus kokku maamõõtjatega oma 
kodukoha ümbruses. Huvi nen
de keeruliste aparaatide ja mit- 
mevärviliste lattide vastu süve
nes aastatega ning viis geodeesia 
sügavaimate peensuste uurimi
sele.

Juubilari haridustee oli oma
aegsete olude kohaselt raske: Rä

pina Algkool, Pihkva Maamõõdu-  
kool, Riigi Ühistehnika Gümnaa
sium ja Tallinna Tehnikumi ala
maste töö kõrvalt ning lõpuks 
geodeesiainseneri diplom Viini 
Tehnikaülikoolist. Hoolimata sel
lest, et paljugi eelneval astmel 
õpitust tuli järgneval üm ber 
hinnata, ei raugenud sm. Lut- 
sari püüd omandada täielikult 
armastatud eriala.

Järgnesid aastad täis praktilist 
tööd maakorralduse alal, nü  
Eesti NSV territooriumil, kui ka 
Suure Isamaasõja ajal Nõukogu
de tagalas. Juubilari teeneid hin
nati tema määramisega Maakor
ralduse Valitsuse juhataja ko
hale.

Töötades Tallinna Polütehnili
ses Instituudis alates 1946. aas
tast, on sm. Lutsar meie üliõpi
lasperele tuntud kui nõudlik ja  
abivalmis õppejõud. Oma põhja
like ja mitmekülgsete teadmiste 
edasiandmisel on juubilar võit
nud sügava poolehoiu üliõpilaste 
ja Õppejõudude hülgas.

Laialdane populaarsus on sm, 
Lutsaril Eesti NSV geodeetide, 
ehitajate ja maakorraldajate 
seas. Tema autoriteet põhineb 
otsesel kontaktil praktikaga. 
Tahtis koht on sm. Lutsari töös 
mahukatel uurimistöödel geodee- 
siaküsimustes, Suur-Tallinna 
triangulatsiooni ja nivelleerimise 
võrkude loomisel ning hulgal trü
kis avaldatud originaaltöödel ja 
tõlgetel.

Soovime sm. Lutsarile tervist, 
jõudu - ja edu jätkuvaiks teadus
likeks uurimisteks ning teadmis
te edasiandmiseks kasvavale ehi
tus- ja mäeinseneride põlvkonna
le ning palju õnne isiklikus elus!

KAASTÖÖTAJAD

ALBERT LEPIKSOO

26. detsembril sai 60-aastaseks 
tubli töömees Albert Lepiksoo.

Albert L e p i k s o o ■ töötab 
praegu elektrimontöörina, kuid 
ta teeb peale oma põhitöö ka 
pottsepatööd, parandab katuseid, 
korstnaid, veetorustikku ja teeb 
kõike, mis hoonete remondi juu
res ette tuleb.

Kui inimene on ta õiglane, ala
ti abivalmis, töös sihikindel ja 
hoolas.

Aastaid on A. Lepiksoo olnud

üldlaülupidüliste tegelikuks ma- 
jutajaks Kohtu t. 4 ja teinud se
da erilise hoolega ja  hästi, päl
vides laülupidüliste tänu.

A. Lepiksoo on mitmeid kordi 
likvideerinud põlenguid ja ener
gilise tegevusega ära hoidnud  
suuremaid tuleõnnetust ja  kahju.

Soovime sm. Albert Lepiksoole 
head tervist, jõudu, ja edu iga
päevases töös ja Õnne isiklikus 
elus. •■■■■■:■

KAASTÖÖTAJAD ,



JÄÄGU MAHA PRUUGID PAHAD!

Võistlustöö
NIISUGUSEID ASJU EI JUHTU

Algust ei mäleta ma ka ise 
enam õieti, kui seda üldse oligi. 
Selgesti m eenub muile kogu asi 
alles sellest momendist, kui kõlas 
m ingi vile ja ma leidsin, et sõi
dan rongis. Jah, nüüd txili m eel
de! Suvepuhkus oli lõppenud ja 
jälle võis äiata uus semester.

Siis olingi Balti jaamas. Oli 
juba  õhtupoolik, võtsin takso ja 
— kohe ühiselamusse. Ei, siin 
polnud midagi muutunud, ikka 
toas need 3 voodit, öökapid ja 
ühesõnaga  — kõik endine. Tei
sed poisid olid juba paari päe
va eest kohale jõudnud.

Seadsime end mugavalt istu
ma ja kukkusime rääkima möö
dunud suvest.

Seal astus sisse poiss vastas- 
toast. Muidugi tegi tere ja küsis 
üht-teist ning nagu muuseas 
m ärkis, et ajalehed olevat saa
bunud. Noh, mina panin kohe 
leekima, et ka värsket trükist 
saada, sest ajaleltede ja kirjade 
laud on teises majas. Oli aga mu 
imestus suur, kui leidsin eest so
liidse hunniku «Õhtulehte» ja 
«Spordilehte», noh nii 100 üm 

ber kumbagi. Kõrval aga kastike 
pealkirjaga: «Tudeng, ära ole ha
jameelne!» Vaatasin sisse — 
peenraha. Jah, siis oli asi selge — 
meid varustati värske ajalehe
ga iseteenindamise korras. Ilus, 
väga ilus mõte, kuidas küll see 
kõik juba jõuti! Eks ole siin oma 
sõna suvel öelda — aeg on edasi 
läinud. Vaatasin tükk aega pealt, 
kui ilusasti kõik edenes. Poisid 
tulid ja läksid ning kõik paistsid 
rahul olevat. Arusaadav, varem 
jooksime ju  Unna või Lilleküla 
jaama lehe järgi ja veel missu
guse teega. Ah, mis me sellest 
teest räägime. Tee — lausa mui
gas. Ei siit pääse sa õieti ühelgi 
aastaajal ilusasti läbi. Suvel — 
pehme liiv ja sügavad augud, 
kui ette ei vaata loe jalad juba 
pooleksolevateks, sügisel — hüp
pa karguga, talvel käi ainult 
autorööpas, kevadel — sama mis 
sügisel.

Lugesin lehed läbi ja siis kir- } 
jutasin kirja kodustele. - Teate 
küll, et jõudsin kohale ja mui
dugi Õnnelikult jne , Sain kirja 
valmis ja et midagi muud ette 
võtta ei olnud, otsustasin selle

posti viia. Lähim postkast on 
Lilleküla jaamas, noh, eks sinna 
ma siis läksingi.

Sa imede ime! Tee puha asfal
teeritud! Otse intri sest ja vist 
kuni jaamani. See asi pani ju
ba mõtlema. Olin sellega nii 
ametis, et ei pannud grupikaas- 
last enne tähele kui too mind 
peatas. «Noh, kuhu nüüd, jook
sed nagu pime kana ei pane enam 
rahvastki tähele?» Rääkisin tal
le siis minu üllatustest ja sellest, 
et lähen kirja postkasti viima. 
Sain seda vaevalt mainida, ja 
tuligi uus üllatus — postkast ol
la meil omal ühiselamus olemas, 
olevat pandud liigse ajakulu 
ärahoidmiseks. Nojah, selge pilt, 
meie vaeva on vähendama haka
tud.

Sain kirjaga lihtsalt hakkama 
ja nüüd andis tunda tudengi tih
ti millegi üle nurisev organ — 
kõht. Oli ikka kodus hea, kogu 
aeg. muud ei tehta kui päritak
se, kas ikka see meeldib ja kas 
ma seda ka söön. Siin aga tee ise. 
Murdsin söögi üle pead, kui ko
putati uksele ja üks tudeng tõi

meile meie panni ära. «Ah et te
gid süüa?» «Jah võtsin kätte, see 
ju  kerge teha — gaas majas». 
«Tõesti või?»

Et midagi valmistamiskõlblik- 
ku ei olnud, otsustasin «kuiva
ga» läbi ajada, nagu harilikult. 
Võtsin siis minagi ette teekonna 
puhvetisse. Kohe sisseastumisel 
paistis nagu midagi vanast kor
rast ära olevat. Rahvas sõi lau
dade ääres — kuumi toite! Vaa
tasin minagi lähemalt. Menüüs 
oma 3 eri suppi ja praade tükki 
5 ja isegi 2 magustoitu. Võtsin 
omalegi ühe komplekti ja veel 
teate mida, äh, niikuinii ära ei 
arva — õlu. Jah õlu — ka see 
oli siin müügil. Hakkasin siis 
sööma, kuid mõtted, need lausa 
keerlesid peas. Kuum toit, see 
vast on juba midagi. Peamine, 
mõõdukad hinnad. Olu: Jah, miks 
juba varem seda ei müüdud?- 
Egas see siis nii hull alkohol ka 
ei ole, et mehed maha võtab. 
Kunagi oli sõpruskohtumine Le
ningradi PI-да. Sõime nende 
sööklas, seal oli isegi paari sorti 
Õlut, miks siis .meie halvemad 
oleme, kannavad nemad, kanna
me ka meie. See õllemärjuke ju  
vana rahvusjook.

Kõht täis. Nüüd avaldus väi-t 
kese puhkemomendi vajadüs. 
Olin juba peaaegu uinumas, kui

Olid möödunul ka «agad», 
Meenutame hetkeks neid, 
kuigi neid ei leina taga 
uue aasta rõõmsail teil,

1, Suits maast laeni tuba täidab 
komsomolikomitees.
Suits siin ikka, aga väita 
ei või, et on ikka leek.

2, Pärnu maanteel pesumasin 
üldiselt on hea asi.
Kahjuks, kuna ruum on kasin, 
pesu peksab vastu pead,

щ 3, Tagumised pingid saalis —= 
norsk ja jutuvada käib.
Keegi ennast kenaks maalib, 
Lektor — ülearu näib,

4, Kolm on puudujate lehel — 
kolmkümmend siis loengul

vastS
Vaatad uksest: kus on mehedll 
Kohal vaid kolm virka laste

5, ÜTÜ juhatus peab plaane, 
pakub agarasti tööd. 
Ümberringi nagu laanes — 
ei näe neid, kes kaasa lööks,

6, Toodi toolid, toodi lauad 
mõne kuu eest otse laost,
Ega aega läinud kaua — 
püssimehed kündsid vaod,

7, Koplis: «Ühiskondlik töö mul 
kavas linnas, kus töökoht,» 
Linnas: «Ühiskondlik töö mul 
kavas Koplis, Ei tee kaht!»

8, Rüüpa, veli! Kui ei suuda, 
rina siis xoeta vastu maad! 
Varsti vapralt hoiad luuda, . 
rahvakohtult puhkust saad!

mind üles aeti — poisid läksid 
televiisorit vaatama!? E i noh 
see on asi, mida mitte iga päev 
ei näe, arvasin mina ja ka kaa
sa. Asi oli aga nii, et punanur
gas seisis tuliuus Temp-2. Tõesti 
õige mõte — tehnikainimestele 
tehnika majja. Kui m ugav siin 
oli.

Filmi olin küll juba näinud^ 
kuid tahtsin ikkagi sinna jääda. 
Sõber aga kutsus partiid piljar
dit mängima. Ma ütlesin siis tal
le, et ei viitsi nagu ü m ber riie
tuma hakata, et linna minna,  
muidu aga oli mõte ilus. Ta 
ainult vaatas minule imelikult 
ja tõmbas mind kaasa. Kõrval
ruumis, kuhu sisenesime, seisis 
päris ehtne piljard. Eem al laual 
oli male ja kabe. Teises nurgas  
karoona.

Ei, tänane päev oli küll alles 
päev, üks üllatus teise otsa. Mi
nu kohta kehtis sama, mis juh 
tus ühes jutus esmakordselt Tal
linnas käinud maamehelegi —  
m ere Õhk ja Ülemiste vesi lõid 
talle nagu nuiaga pähe. K a  mi
nu peaga ei olnud lugu parem*. 
Ei tea kas järgmine päev pea
hoonesse julgengi minna, kui ju 
ba siin asi nii muutunud on, mis 
siis veel seal võib olla. . .

Nii et me olime siis punanur
gas. Mida me lõpuks m ängim a  
hakkasime, ei või ma teile küll 
öelda. Järsku kuulsin teravat 

 ̂ vilet ja . . .  ärkasin. Raadio vilis
tas kõige ülemisel toonil. K eera 
sin selle kinni ja olin tõeliselt 
nukker, et kõik oli vaid unes.. 
Toanaaber ütles, et ma olevat 
magades midagi hüüdnud ja  ise
gi rääkinud.

Ei ole midagi teha, m eil siin 
ühiselamus niisuguseid asju ju  
ei juhtu.

Ei möödunud kaua aega kui 
tuppa lausa lendas toanaaber ja. 
hoidis rõõmust värisevas käes 
«Õhtulehte». «Oli viimane, kuid. 
kätte sain siiski!» Siis hakkas ta. 
oma pükse puhastama. Olevat 
tee peal ühte salakavalasse auku  
kukkunud. Mis teha — sügis.. 
Mina aga läksin oma hariliku 
ratsiooni järele — sai, vorst„ 
piim.

MÕÕK

Toimetaja: O. PÕDER
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